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Informe del rector al Consell Social  
16 de juny de 2014 
 
 
Des de  la  incorporació del meu equip al govern de  la UPC a principis de desembre de 
2013, el principal problema amb què ens hem trobat, que ens ha portat més hores de 
dedicació, i que es troba lluny d'estar resolt és la situació econòmica de la Universitat. 
 
Ens vam proposar definir un pressupost realista i complir‐lo al peu de la lletra per a no 
generar dèficit.  En  aquest objectiu, hem  trobat  la  comprensió  i  la  col∙laboració dels 
diversos sectors de la Universitat, un fet que vull agrair públicament. Com segurament 
ja sabeu pels mitjans de comunicació, el conseller d'Economia  i Coneixement, Andreu 
Mas‐Colell, va fer recentment unes declaracions on afirmava que ens podem qualificar 
d'afortunats si el pressupost del sistema universitari per a  l'any 2015 no és  inferior al 
del 2014. Per justificar aquestes declaracions, al∙legava una manca de finançament de 
la Generalitat de Catalunya des de l'Estat, així com la impossibilitat de seguir obtenint 
recursos propis amb la realització d'actius immobiliaris. 
 
Un problema afegit al pressupost restrictiu d'enguany és la gestió de la tresoreria que 
s'ha  complicat  considerablement  atès  que  el  2013,  i  amb  el  vistiplau  del ministeri 
corresponent, es va endarrerir el pagament de  l'IRPF de  les nòmines per un valor del 
77,5% de  total, en  total uns 31 milions d'euros. Aquestes  facilitats es  van  acabar el 
passat gener. A partir d'aleshores ens hem vist obligats a pagar el mes en curs i també 
el més endarrerit amb els corresponents interessos. Des de la Secretaria d'Universitats 
i  Recerca  han  col∙laborat  amb  la  UPC  en  aquest  retorn  inesperat  abonant, 
paulatinament, el deute que tenien reconegut amb la UPC al seu pressupost.  
 
Per resoldre aquests problemes estem actuant en dues direccions: d'una banda, estem 
gestionant una ampliació de les pòlisses de crèdit, de l'altra, i tal com ja vam anunciar 
en el seu moment, estem  fent una anàlisi del patrimoni de  la UPC amb  l'objectiu de 
valorar quin és aquell del qual ens podem desprendre a canvi d'uns ingressos adequats 
per a la Universitat,  la qual cosa ens hauria de permetre obtenir finançament suficient.  
 
El cas és que així com estem fent un seguiment exhaustiu sobre el pressupost, també 
ho estem fent amb  la tresoreria, on hem detectat moltes oscil∙lacions en funció   dels 
cobraments  i pagaments als que hem de fer front. En aquesta anàlisi hem vist que  la 
tresoreria podria  sofrir considerablement mentre no haguem  realitzat part de  l'actiu 
immobiliari del qual disposem. Tot fa pensar que per evitar problemes greus, haurem 
d'establir mesures específiques de control i seguiment dels pagaments. 
 
 
Generalitat de Catalunya 
En  el marc  de  la  renegociació  que  s’està  duent  a  terme  en  relació  amb  el  Campus 
Diagonal‐Besòs han continuat els contactes amb la Secretaria d’Universitats i Recerca i 
la Direcció General d’Universitats. Aquesta renegociació té a veure amb dos elements 
clau.  D’una  banda,  el  contingut  i  la  governança  del  campus  i,  d’una  altra,  amb  les 
condicions de finançament del projecte. Confio poder fer una proposta d'acord per al 
Consell de Govern del mes de juliol.  



 
 
Conferència de Rectors de las Universitats Espanyoles (CRUE) 
El 15 de maig va tenir lloc la reunió de l’Assemblea General de la CRUE. Es va presentar 
el document elaborat pel Grup de Treball sobre el Model d’Universitat i la Reforma del 
seu Govern. El text, que contempla diverses opcions en els punts discrepants, queda 
com un element més per al debat quan l'ocasió política ho permeti. 
 
 
Consell Interuniversitari de Catalunya (CIC) 
El 7 de maig va tenir  lloc  la reunió de  la  Junta del CIC en  la qual es va presentar un  informe 
sobre el sistema d’acreditació del requisit d’una  tercera  llengua en  títols oficials, un  informe 
sobre l’actuació de les comissions del CIC de març a maig de 2014, així com la modificació dels 
Estatuts  de  l’Institut  Català  d’Avaluació  de  Polítiques  Públiques.  El  CIC  va  aprovar  també 
l’actualització de  la programació universitària per als cursos 2013‐2014  i 2014‐ 2015  i de  les 
places de nou accés per al curs 2014‐2015. 
 
Prèviament, aquell mateix dia, el secretari general d’Universitats, Antoni Castellà, va informar 
els  rectors sobre  la situació de  les converses entorn el Pla Serra‐Hunter que s’estan duent a 
terme  amb  els  ministeris  d’Educació  i  d’Hisenda,  una  situació  no  resolta  i  que  preocupa 
greument les universitats ja que suma a l’asfíxia per manca de recanvi generacional, l’ofec en 
la captació de talent.  
 
El dia 10 de juny va tenir lloc una nova reunió de la Junta del CIC amb el decret de preus com a 
tema central. Hi va haver un debat extens sobre la manera d'introduir l'exigència del nivell B2 
d'una  tercera  llengua  en  acabar  els  estudis  dels  estudiants  que  hauran  de  començar  la 
universitat  el  curs  2014‐15.  El  govern,  que  ha  introduït  aquest  requisit  mitjançant  la  llei 
d’Acompanyament dels Pressupostos,  fa una proposta que garanteix una  certa  capacitat de 
diàleg amb cada universitat, una ajuda específica als estudiants, així com el fet de facilitar a les 
universitats  la modificació  dels  plans  d'estudi.  Es  decideix  començar  amb  aquesta  darrera 
proposta.  
 
 
Conferència del Consell Interuniversitari de Catalunya 
El mateix dia 10 va tenir  lloc  la Conferència del CIC  i, des de  la UPC, vam tractar d’evidenciar  
que  els  preus  de  la matrícula  de  la  universitat  pública  i  el  seu  finançament  condicionen  la 
creació d’una  autèntica  societat  del  coneixement  i que  aquesta  s’ha de  construir des de  la 
igualtat d’oportunitats. També vaig voler constatar la incongruència que representa optar per 
una societat basada en el coneixement i que el percentatge del PIB dedicat a la universitat i a 
la  recerca  a  Catalunya  i  Espanya  sigui  tant  baix  comparat  amb  la mitjana  dels  països  de  la 
OCDE. En la mateixa línia, vaig assenyalar que el finançament públic de l'ensenyament superior 
i de la recerca s'ha reduït considerablement en els darrers any tot augmentant el pes d'aquest 
finançament en l’aportació dels estudiants. En base a aquests arguments, i afegint que la UPC 
no pot  escatimar cap euro vingui d'on vingui, vaig demanar el següent: 



 

 Una anàlisi de  l'accés a  la universitat en  funció dels nivells de renta per contrastar o 
rebutjar la hipòtesi següent: "Tots els estudis indiquen que els fills de les classes socials 
més desafavorides arriben a la universitat en proporcions molt baixes". 

 Una anàlisi a fons per determinar quin és el coeficient docent de les titulacions segons 
sigui el seu grau d'experimentalitat. 

 Que es prioritzi l'educació superior  en les polítiques estratègiques del país.  

 Que,  tant  bon  punt  la  situació  econòmica  millori,  es  deixin  d'aplicar  les  mesures 
extraordinàries  de  contenció  pressupostària  que  s'estan  aplicant  a  la  universitat  en 
particular, i a la funció pública en general.  

 Que es revisi el coeficient docent en base al nivell d'experimentalitat.  

 Que, si per responsabilitat  i degut a  l'actual situació econòmica, cal mantenir  l'actual 
decret  de  preus,  es  proposi  una  política  de  beques  que  permeti  que  l'accés  a  la 
universitat no estigui  limitat per qüestions sòcio‐econòmiques; considerant, fins  i tot, 
la introducció de beques salari per als casos més greus.   

 Que els préstecs AGAUR es realitzin en condicions més favorables per als estudiants  i 
que es faciliti el fraccionament en més terminis i més homogenis.   

 
En la mateixa reunió el conseller Andreu Mas‐Colell va definir una proposta de carrera docent  
basada en el següent: 

 Un primer contracte de professor  lector per a un període de quatre o cinc anys, amb 
criteris  exigents  tant  en  la  capacitat  docent,  de  recerca  com  en  l'obtenció  de 
finançament. 

 Una  progressió  sobre  la  plaça,  una  promoció  interna  basada  en  criteris  de 
l'administració (acreditacions) i de la pròpia universitat. 

 
Vaig demanar la confirmació d'aquesta interpretació, que es va fer comparant la proposta amb 
la tenure‐track i afegint que el candidat se'l suposa innocent, i que això és positiu, llevat que es 
demostri el contrari. 

 
 
Patronats 
Des de  la darrera reunió del Consell Social, s’han reunit els patronats de  l’Institut de 
Ciències  Fotòniques  (ICFO),  del  CetAQUA,  d’Ubuntu,  del  Centre  Tècnològic  de 
Telecomunicacions de Catalunya (CTTC), del Centre d’Innovació i Tecnologia‐ CIT UPC i 
del  Parc UPC.  En  el  cas  d’Ubuntu,  s’ha  procedit  a  l’extinció  d’aquesta  fundació  per 
raons econòmiques.  
També va tenir lloc la reunió del patronat del B_Tech. Durant la sessió es va informar 
sobre el ritme de construcció dels edificis A, C i I i es va aprovar el pressupost de 2014 
d’aquest ens encarregat de la gestió de la construcció del Campus. Cal informar que la 
UPC ha reduït la seva aportació a aquesta fundació en un 50%. El rector i la gerent de 
la UPC van assistir igualment a la reunió del patronat del Consorci del Campus Diagonal 
Besòs, en qualitat de convidats. 

 
 

Escola de Doctorat  
El dia 10 de juny va tenir lloc la reunió de la Junta de l’Escola de Doctorat i el professor 
Francesc Sepulcre va ser elegit director a proposta del rector. 

 



 
Altres activitats 

 
 Reunió amb el CEO del KIC Innoenergy, Diego Pavía. 
 Reunió amb el professor Lluís M. Llanes  
 Reunió amb el director de  l’FME, Jordi Quer,  i amb el professor José Luis Díaz 
Barrero. 
 Reunió amb la directora de l’ETSEIB, Neus Cònsul. 
 Reunió amb els directors de l’ETSEIAT i l’EET, Miguel Mudarra i Xavier Cañavate 
amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 
 Reunió amb els professors Joan Vivancos i Felip Fenollosa director i sostdirector 
de la Fundació CIM. 
 Reunió  amb  el  professor  Pere  Caminal    amb  l’assistència  del  vicerector  de 
Recerca, Fernando Orejas i de Manel González del CREB. 
 Reunió amb membres de la Càtedra Unesco de Sosteniblitat. 

 Reunió amb membres del Consell de  l’Estudiantat per preparar  la Conferència 
del CIC. 

 Reunió amb estudiants de la delegació de l’EPSEB. 
 Reunió amb representants de la plataforma per a la Integració de l’EUETIB a la 
UPC. 
 Reunió  amb  el  professor  i  director  de  l’Àrea  Tecnològica  d’Abengoa,  Pedro 
Rodríguez. 
 Assistència  a  la  presa  de  possessió  del  director  de  l’Institut  de  Tècniques 
Energètiques (INTE), Youri Koubychine. 
 Assistència  a  la  presa  de  possessió  de  Samuel  Galceran  com  a  director  del 
Departament d’Enginyeria Elèctrica. 
 Assistència a  la presa de possessió de Joan Gispets, com a director de  l’Escola 
d’Òptica i Optometria de Terrassa. 
 Assistència  a  la  presa  de  possessió  de  Lourdes  Reig,  reelegida  directora  de 
l’Escola d’Agricultura de Barcelona. 
 Visita  al  Laboratori  de  Nanoenginyeria  i  reunió  amb  el  professor  Ramon 
Alcubilla, amb l’assistència del vicerector de Recerca, Fernando Orejas. 
 Assistència a la Junta d’Accionistes d’Universia. 
 Creació de dues noves spin off: Mediatg Platforms i Smart Engineering. 
 Reunió  amb  la  directora  de  les  Beques  CONACyT,  Dolores  Sánchez,  amb 
l’assistència del vicerector de Política Universitària, Sisco Vallverdú. 
 Reunió amb  la directora general d’ESADE, Eugènia Bieto, amb  l’assistència del 
vicerector de Política Universitària, Sisco Vallverdú. 
 Assistència  al  Consell  de  Govern  del  Consorci  de  Serveis  Universitaris  de 
Catalunya (CSUC).   
 Assistència a la inauguració de la 3a Jornada Minera a l’EPSEM. 
 Reunió  amb  el  director  de  la  Reial  Acadèmia  d’Enginyeria,  Javier  Pérez  de 
Vargas, i amb el professor Pere Brunet en qualitat de vicepresident de la RAE. 
 Reunió amb Isabel Buesa, directora general d’Endesa Catalunya a l’entorn de la 
Càtedra  UPC  Victoriano  Muñoz  Oms.  També  ha  tingut  lloc  la  reunió  del  Consell 
Assessor de  la Càtedra  i prèviament una entrevista amb  José Ramon Esteve, director 



de Distribució d’Endesa, Francisco Guarner , president del Consell Assessor,  i Sebastià 
Olivella, director de l’ETSECCPB. 
 Visita,  conjuntament  amb  el president del Consell  Social Ramon Carbonell,  a 
l’ETSETB i reunió amb l’equip directiu. 
 Reunió, conjuntament amb el president del Consell Social Ramon Carbonell i la 
gerent Olga Lanau, amb una part de l’equip directiu de l’ETSECCPB. 
 Reunió  amb  l’equip  directiu  de  la  FIB,  conjuntament  amb  el  president  del 
Consell Social Ramon Carbonell i la gerent Olga Lanau. 
 Reunió amb una representació del personal d’administració i serveis interí que 
va ser acomiadat l’any passat, amb l’assistència de la gerent Olga Lanau. 
 Assistència a  l’acte de concessió de  la medalla d’or de  la ciutat de Barcelona a 
l’Escola Politècnica Superior d’Edificació de Barcelona. 
 Assistència al Consell de Govern del CIMNE. 
 Visita  a  l’Institut  de  Bioenginyeria  de  Catalunya  (IBEC)  i  reunió  amb  el  seu 
director, Josep Samitier. 
 Assistència a l’acte del 30è aniversari del Centre de Recerca Matemàtica.  
 Assistència a l’acte de lliurament de les beques Santander. 
 Reunió amb el tinent d’alcalde de  l’Ajuntament de Barcelona, Antoni Vives; el 
gerent d’Habitat Urbà, Albert Civit, i Jordi Bosch, gerent de la Fundació BTech. Assisteix 
també la gerent de la UPC, Olga Lanau. 
 Assistència a la trobada anual dels alumni de la FIB. 
 Assistència a la 3a Jornada UPC Alumni. Prèviament, havia tingut lloc la reunió 
del Consell UPC Alumni. 
 Assistència a les jornades Catalunya Futura que organitza l’ACUP. La declaració 
d'aquestes  jornades  es  pot  trobar  a  la  URL:  http://www.upc.edu/saladepremsa/al‐
dia/mes‐noticies/declaracio‐de‐poblet‐sobre‐el‐mercat‐de‐treball   
 Conveni marc de l’EPSEVG amb l’Associació Cluster Packaging. 
 Conveni de renovació Càtedra d’empresa JG. 
 Assistència al lliurament dels premis Abertis a l’ETSETCCPB. 
 Reunió amb la delegació de la Universitat xinesa del Petroli de Beijing. 
 Assistència a les celebracions del 2on aniversari de la creació de l’Spanish‐Sino 
Campus  i assistència a  la  signatura d’un conveni de mobilitat entre  la Universitat de 
Tongji i l’ETSAB. 
 


